
 1 

PROTOKÓŁ 
z XLV sesji Rady Gminy Marciszów 
odbytej w dniu 27 lutego  2014 roku 

w siedzibie Urzędu Gminy w Marciszowie   
 
Obecni zgodnie z listą obecności /zał-1/. 
Początek obrad godz. 11.00 zakończenie godz.12.25.  
W obradach sesji uczestniczyli:  
Wójt Gminy Stefan Zawierucha,  
Zastępca Wójta Gminy Wiesław Cepielik,  
Sekretarz Gminy Krystyna Kwiatkowska,  
Skarbnik Gminy Krystyna Magda,  
Mecenas Robert Greb  
radna Powiatu Maria Bych,  
radny Powiatu Damian Wójcik, 
Janusz Chodasewicz - redaktor Tygodnika Regionalnego,  
kierownicy poszczególnych referatów, sołtysi. 
Obrady były nagrywane na dyktafon oraz częściowo filmowane przez pana Ryszarda Bizonia.   
 
Ad. 1 i 2. 
Henryk Mazur Przewodniczący Rady Gminy Marciszów dokonał otwarcia obrad sesji              
i przywitał uczestników.  
Przewodniczący zapoznał z porządkiem obrad sesji, który został dostarczony radnym             
w ustawowym terminie wraz z materiałami. 
Porządek obrad sesji przedstawia się następująco:  
1/ Otwarcie obrad. 
2/ Powitanie. 
3/ Stwierdzenie quorum. 
4/ Przyjęcie protokołu z XLIV sesji. 
5/ Informacja  Wójta Gminy z prac między sesjami. 
6/ Ocena inwestycji gminnych za rok 2013. 
7/ Biblioteki po reorganizacji – działalność. 
8/ Podjęcie uchwał w sprawach:  
 

a/ Sprzedaży nieruchomości.  
b/ Przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Marciszów w 2014 roku”.  
c/ Wyrażania zgody na nieodpłatne przejęcie w zasób mienia Gminy Marciszów 
nieruchomość niezabudowaną położoną w Sędzisławiu w granicy działki nr 198 stanowiącą 
własność Skarbu Państwa będąca w zasobie Agencji Nieruchomości Rolnej.  
d/ Zatwierdzenia taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania 
ścieków na terenie gminy Marciszów.  
e/ Wprowadzenia zmian w Uchwale Rady Gminy Marciszów Nr XLIV/227/14 z dnia             
30 stycznia 2014 roku w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości. 
f/ Składania wniosków o przyjęcie do publicznego przedszkola, szkół podstawowych               
i gimnazjów prowadzonych przez Gminę Marciszów w roku szkolnym 2014/2015. 
g/ Ustalenia zasad odpłatności za świadczenia udzielane przez przedszkole i oddziały 
przedszkolne prowadzone przez Gminę Marciszów w czasie przekraczającym wymiar zajęć 
bezpłatnych.  
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9/ Interpelacje i zapytania radnych. 
10/ Sprawy różne. 
11/ Zamknięcie obrad sesji.  
 
Wójt Gminy zwrócił się do radnych z prośbą o wycofanie projektu uchwały dotyczącego 
przedszkoli, który omówi pani Marta Jędrzejowska oraz o wprowadzenie dwóch uchwał 
finansowych, które zostaną omówione przez panią Krystynę Magda Skarbnik Gminy 
Marciszów. 
 
Marta Jędrzejowska – kierownik referatu Oświaty wyjaśniła , że konsultowała się z nadzorem 
prawnym odnośnie uchwały rekrutacyjnej i jest sugestia, żeby ją na chwilę obecną wycofać, 
ze względu na to że jest bardzo dużo błędów odnośnie rekrutacji do przedszkoli. W tej chwili 
mamy jedno przedszkole, czyli i tak to dziecko do nas trafi, a część rekrutacyjna w Urzędzie 
Wojewódzkim dopiero się rozpocznie. Żeby nie popełniać błędów, które robi się w Polsce    
w chwili obecnej najlepiej jest tą uchwałę wycofać.  
Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie wniosek o wycofanie projektu uchwały 
dotyczącego składania wniosków o przyjęcie do publicznego przedszkola.  
Radni jednogłośnie wycofali z porządku obrad punkt:  
f/ Składania wniosków o przyjęcie do publicznego przedszkola, szkół podstawowych               
i gimnazjów prowadzonych przez Gminę Marciszów w roku szkolnym 2014/2015. 
 
Skarbnik Gminy Krystyna Magda poinformowała radnych, że dwie uchwały zmian                
w budżecie dotyczą  zmniejszenia dochodów i wydatków w kwocie 314 635,00 zł , które były 
planowane na oddziały przedszkolne ze środków Unii Europejskiej. W związku z tym, że 
nałożyły się dwie  dotacje na przedszkole a jeszcze nie ma zakończenia trwałości projektu, 
jest duży stopień prawdopodobieństwa, że może dojść do tego, że możemy zwracać jedną       
i drugą dotację. Niestety mamy za mało dzieci, żeby można było korzystać i z jednej                
i z drugiej dotacji. Jedyna zmiana z wolnych środków dotyczy planu  zakupu samochodu 
osobowego. W związku z tym, że dzielimy wolne środki to zmienia się wynik na budżecie        
i o tą kwotę musi być poprawka w Wieloletniej Prognozie Finansowej.  
 
Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie wniosek o wprowadzenie dwóch 
projektów uchwał budżetowych.  
Radni nie wnieśli sprzeciwu do wprowadzenia do porządku obrad proponowanych uchwał.   
 
Przewodniczący poddał pod głosowanie proponowany porządek obrad, który został przyjęty 
jednogłośnie i przedstawia się następująco:   
 
Porządek obrad po zmianach:  
1/ Otwarcie obrad. 
2/ Powitanie. 
3/ Stwierdzenie quorum. 
4/ Przyjęcie protokołu z XLIII sesji. 
5/ Informacja  Wójta Gminy z prac między sesjami. 
6/ Ocena inwestycji gminnych za rok 2013. 
7/ Biblioteki po reorganizacji – działalność. 
8/ Podjęcie uchwał w sprawach:  
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a/ Sprzedaży nieruchomości.  
b/ Przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Marciszów w 2014 roku”.  
c/ Wyrażania zgody na nieodpłatne przejęcie w zasób mienia Gminy Marciszów 
nieruchomość niezabudowaną położoną w Sędzisławiu w granicy działki nr 198 stanowiącą 
własność Skarbu Państwa będąca w zasobie Agencji Nieruchomości Rolnej.  
d/ Zatwierdzenia taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania 
ścieków na terenie gminy Marciszów.  
e/ Wprowadzenia zmian w Uchwale Rady Gminy Marciszów Nr XLIV/227/14 z dnia             
30 stycznia 2014 roku w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości. 
f/ Ustalenia zasad odpłatności za świadczenia udzielane przez przedszkole i oddziały 
przedszkolne prowadzone przez Gminę Marciszów w czasie przekraczającym wymiar zajęć 
bezpłatnych.  
g/ Zmiany Uchwały budżetowej Gminy Marciszów na rok 2014. 
i/ Wprowadzenia zmiany do Uchwały Nr XLIII/210/13 Rady Gminy Marciszów z dnia         
30 grudnia 2013 r.  
 
9/ Interpelacje i zapytania radnych. 
10/ Sprawy różne. 
11/ Zamknięcie obrad sesji.  
 
Ad.3. 
Stwierdzenie quorum.  
Na podstawie listy obecności radnych Przewodniczący Rady Gminy stwierdził quorum,  
listy obecności radnych i sołtysów stanowią załącznik nr 1 i 2  do protokołu.  
 
Ad.4.  
Przyjęcie protokołu. 
Protokół z XLIV sesji został przyjęty jednogłośnie.  
 
Ad.5. 
Informacja Wójta Gminy z prac mi ędzy sesjami.   
Wójt Gminy Marciszów Stefan Zawierucha poinformował radnych, o  tym, że  
- 20 lutego 2014 roku odbyła się pierwsza rozprawa odnośnie bezumownego korzystania          
z gruntów przez Wodociągi Wałbrzyskie. Batalia była bardzo ostra, usiłowano kolejny raz 
zmusić Sąd do zawieszenia postępowania na podstawie kompletnie nieracjonalnych  
dokumentów. Te dokumenty to przekazanie przez Wojewodę w 1995 roku jazu w Dębrzniku, 
co w ogóle nie jest przedmiotem komunalizacji. Po pół godzinie sąd stwierdził wyraźnie,       
że nie będzie zawieszał postępowania, rozprawa jest kontynuowana i na następnej rozprawie, 
która ma odbyć się 10 kwietnia, będzie powołany biegły, który dokona ewentualnej wyceny 
zasadności stawki za metr kwadratowy. Sąd stwierdził jednoznacznie, że przygotowując się 
do rozprawy sprawdził księgi wieczyste znajdujące się na stronie Ministerstwa Administracji    
i Cyfryzacji, potwierdzające, że jedynym właścicielem jest Gmina Marciszów.   
- być może jeszcze w dniu dzisiejszym zostanie podpisany wniosek do Urzędu 
Marszałkowskiego w sprawie placu zabaw w Marciszowie. Plac zawab ma powstać jeszcze    
w Świdniku i w Domanowie, i są to ostatnie place bo Gmina nie będzie w stanie utrzymać 
takiej ilości placów zabaw, świetlic w związku ze wskaźnikami, jakie ministerstwo 
opracowuje  na temat wydatków bieżących.  
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- we wtorek był we Wrocławiu, gdzie  Gmina otrzymała Promesę na drogi powodziowe         
w kwocie 500 000,00 zł.  Występowaliśmy o 700 000,00 zł.  (500 000, 00 zł na Ciechanowice  
a o 200 000,00 na Świdnik). W międzyczasie nastąpiło rozstrzygnięcie z funduszu ochrony 
gruntów rolnych i dostaliśmy dofinansowanie na najdłuższą drogę w Pastewniku, która będzie 
miała około 800 m długości a dofinansowanie będzie w kwocie 220 000,00 zł. Również 
złożyliśmy dokumenty do Nadleśnictwa  o dofinansowanie. Ogólnie na drogi będzie około  
milion złotych. Drogi są cztery: Pastewnik, Świdnik, Ciechanowice - najbardziej zniszczona 
droga na kolonii Orlina oraz  droga do zakładu Stal-Hurt w Marciszowie. 
- z informacji jakie otrzymał z Komisji Infrastruktury, przeciwnicy budowy wiatraka poprosili 
komisje o to, żeby Wójt złożył informacje na temat prac administracyjnych. Nie może patrzeć 
tylko i wyłącznie w kontekście wiatraka tylko w kontekście energii odnawialnej. W związku   
z tym, potrzeba dosłownie jednego potwierdzenia, żeby mógł podpisać decyzję i to nastąpi, 
jeśli nie w dniu jutrzejszym to w poniedziałek. W ramach postępowania w dniu 16 lipca 2013 
roku gmina otrzymała pozytywne uzgodnienia z Sanepidu w Kamiennej Górze w sprawie 
wiatraka, jednego a nie trzydziestu. Ktoś wywołał psychozę, której Wójt nie ulegnie. 
Wszystkie pozytywne opinie uzyskano. Zgodnie z prawem każdy mógł składać wnioski, bo 
takie ogłoszenia były. Nie wniesiono żadnych uwag, wszystkie strony zgodnie z prawem były 
poinformowane, w którymś momencie ktoś chciał się przypodobać i rozpętał piekło a nie było 
o co, co było  powtarzane od samego początku już w grudniu. Nie można działać poza 
prawem. Dokładnie to samo dotyczy fotowoltaiki, był wniosek do SKO, strona która się nie 
zgadza (na cztery jest pozytywna opinia) złożyła pozew do Sądu Administracyjnego we 
Wrocławiu. Każdy ma prawo i obowiązkiem Wójta jako organu wykonawczego jest 
poinformować o możliwości odwołania. Takie odwołanie zostało złożone w zakresie 
fotowoltaiki.  
Jeśli chodzi o wiatraki to 50 na 50, posiłkujemy się pewnymi wyrokami, na podstawie 
których możemy podejmować pewne decyzje. W zakresie wiatraków 50 jest „za” a 50 
„przeciw”. Decyzja należy do Wójta, który tą furtkę wykorzystuje. Podpisów pod protestem 
nie było 500 tylko 235. Wójt szanuje to i ma takie prawo, mimo, że przedsiębiorcy, którzy 
złożyli dokumentację pozwą Wójta do SKO.   
W trakcie postępowania próbowano zrobić zakładnika z Wójta, który stwierdził, że nie da się  
wprowadzić w działania niezgodne z prawem. Będzie decyzja i tak czy inaczej będziemy 
musieli się do tego odnosić, oczywiście najważniejszą sprawą  jest wyrok sądu, od którego  
też można się odwołać.  
- zmniejszono subwencję oświatową o 100 000,00  zł. Dzieci jest w dalszym stopniu coraz 
mniej, stąd kolejne obcięcie po Urzędzie Stanu Cywilnego, gdzie obcięto środki na zadania 
zlecone teraz zmniejszono środki na oświatę. Z pieniędzy, które były zapisane na ten rok        
w budżecie musimy zwiększyć o 100 000,00 zł. lub szukać oszczędność. W przyszłym 
tygodniu odbędzie się narada z udziałem pani dyrektor, z udziałem jeżeli nie całej Komisji 
Oświaty to pani przewodniczącej Komisji Oświaty. Musimy szukać tych oszczędności już 
teraz, żeby się później nie obudzić i nie wiedzieć co z tym zrobić.  
- pani Zofia Witkowska znów opisała Wójta do Rzecznika Praw Obywatela, że Wójt nie 
wykonał wyroku, co jest totalną bzdurą. Odpowiedzieliśmy Rzecznikowi, załączając protokół 
z sesji. Pewnie Wójt wystąpi o ochronę przed panią Witkowską, bo to już zaczyna zakrawać 
na kpiny.  
 
Ad.6. 
Ocena inwestycji gminnych za rok 2013.  
Oceniając  inwestycje gminne wykonane w  2013 roku Wójt Gminy poinformował zebranych, 
że wykonano 
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- w dniu 12 grudnia 2013 roku zakończono inwestycje pn. „Budowa oczyszczalni ścieków       
z siecią tłoczną kanalizacji sanitarnej w Ciechanowicach”. Tym sposobem zlikwidowana 
została jedną oczyszczalnię Turbo-jet, zatem Gmina pozbyła się obowiązku utrzymywania, 
eksploatacji a również uzyskiwania pozwoleń wodno–prawnych, które są kosztami. 
Inwestycja zakończyła się kwotą około 216.000,00 zł.    
- w październiku 2013 roku rozpoczęta została inwestycja pn. „Budowa sieci wodociągowej 
wraz z przyłączami w miejscowości Ciechanowice”- wszystko wskazuje na to, że ta budowa 
powinna zakończyć się w czerwcu. Kolej nie zgadzała się na dwa przewierty pod torami bo 
się skończyło pozwolenie jakby uzgodnienia z kolejarzami. Pokusiliśmy się o informacje i nie 
ma w ogóle racji, a kolejarze zażądali od gminy nowego projektu, nowych map. Są to koszty 
około 20 000.00 zł. Ten problem został rozwiązany, inwestycja dalej trwa. Pocieszająca 
informacja, że ponieważ zimy i śniegu nie ma, to mieszkańcy z Ciechanowic szybko 
przychodzili podpisać umowę bo jest susza. Im więcej odbiorców tym mniejsze obciążenie 
budżetu. Ta inwestycja jest przykładem jakie czynniki wpływały na cenę wody, tworzoną 
ówcześnie przez WPWiK a teraz WZWiK. To są koszty, które wrzuca się w cenę wody.   
- droga gminna Wieściszowice  
- ulica Stawowa w Marciszowie  
- droga gminna nr 65  w Marciszowie  
- wykonano II etap rekultywacji składowiska – obecnie po przetargu firma wykonuje III etap. 
Po zakończeniu tych prac będzie zgodnie z projektem zasiana trawa a w pewnych miejscach 
będą zasadzone odpowiednie krzewy zgodnie z wymogami ochrony środowiska. 
- w Sędzisławiu wykonano plac zabaw – taki sam plac zabaw z nieco innym ustawieniem 
planowany jest do zrobienia w Marciszowie. 
- Gmina chce rozpocząć inwestycje budowy oświetlenia w Sędzisławiu, przez firmę która 
wygrała przetarg. Jest problem z wejściem na drogę powiatową, w tym zakresie trwają  
uzgodnienia. W przyszłym tygodniu będzie wszystko wiadomo.  
Reasumując co roku w Gminie Marciszów robione są  nie małe jak na miarę naszych 
możliwości inwestycje.  
 
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
 
Mecenas Robert Greb  
powiedział, że to o co wydarzyło się na sali sądowej to jest wreszcie przełom w relacjach          
i sporach sądowych między Wałbrzychem a naszą Gminą. Do tej pory jakbyśmy byli trochę 
wpychani do kąta, ale to postanowienie Naczelnego Sądu Administracyjnego  sposób bardzo 
wyraźny i bezsporny wykazało, że Wałbrzych nie ma tak naprawdę nic w dokumentach, żeby 
zablokować odbiór naszych ziem i to powtórzyła jeszcze raz przewodnicząca składu 
orzekającego. To co się wydarzyło to jest przełom i szala sukcesu przechyliła się na naszą 
stronę.  
 
Ad.7. 
Biblioteki po reorganizacji – działalność. 
Działalność bibliotek po reorganizacji omówiła radnym Marta Jędrzejowska – kierownik 
Referatu Oświaty tut. Urzędu. 
Informacja dotycząca funkcjonowania bibliotek publicznych na terenie Gminy Marciszów 
stanowi załącznik nr 3 do protokołu.   
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
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Ad.8. 
Podjęcie uchwał w sprawach: 
 
a/ Sprzedaży nieruchomości.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 4 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLV/228/14  
b/ Przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Marciszów w 2014 roku”.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 5 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLV/229/14  
c/ Wyrażania zgody na nieodpłatne przejęcie w zasób mienia Gminy Marciszów 
nieruchomość niezabudowaną położoną w Sędzisławiu w granicy działki nr 198 
stanowiącą własność Skarbu Państwa będąca w zasobie Agencji Nieruchomości Rolnej.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 6 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLV/230/14  
d/ Zatwierdzenia taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego 
odprowadzania ścieków na terenie gminy Marciszów.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Wójt Gminy Marciszów  
Stwierdził, że na razie nie ma potrzeby wprowadzania zmian, wcale nie dlatego, że zbliżają 
się wybory, tylko dlatego, że spór z Wałbrzychem rozpoczyna jakby inne możliwości  
spojrzenia na całość gospodarki wodno-ściekowej w Gminie Marciszów. Przejęcie 
wodociągów pozwoli na pójście w kierunku Bolkowa w zakresie dostawy wody                      
i odprowadzenia ścieków z części Pustelnika i być może Nagórnika a na pewno Domanowa 
do Wierzchosławic.  Kończący się niebawem wodociąg w Ciechanowicach, który 
doprowadza również wodę na Orlinę, pozwoli na to, że być może pójdziemy również            
w kierunku Miedzianki i Janowic Wielkich. Po zakończeniu sporu z wodociągami otworzą się 
nowe perspektywy. Na pewno nie spotka mieszkańców cena około 14.00 zł. jak                      
w Wałbrzychu za ścieki. Dla porządku Wójt policzył dwa tygodnie temu, że po wyjściu 
Gminy ze Związku Wałbrzyskiego oszczędności każdego mieszkańca to około 4-4.500,00 zł.            
w zależności od ilości zużytej wody. W sumie gmina zaoszczędziła kilka milionów nie płacąc 
za wodę, która jest tutaj, płacąc za wodę normalną cenę, nie dopłacając do ogromnych 
kosztów przesyłu. Wójt podkreślił również, że dość przez 69 lat drenowania Gminy 
Marciszów, niszcząc środowisko i nie płacąc dosłownie nic. W kontekście uchwały będziemy 
to realizować a całość gospodarki wodno-ściekowej po zakończeniu sporów sądowych 
pozwoli mieszkańcom w miarę spokojnie i godziwie żyć.  
Radny Adam Ryżowski 
Zapytał czy drożeją ścieki. 
Wójt Gminy Marciszów  
Odpowiedział radnemu, że ścieki pozostają bez zmian.  
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Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 7 
do protokołu.  
Uchwała otrzymała nr XLV/231/14  
e/ Wprowadzenia zmian w Uchwale Rady Gminy Marciszów Nr XLIV/227/14 z dnia       
30 stycznia 2014 roku w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości. 
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 8 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLV/232/14  
f/ Ustalenia zasad odpłatności za świadczenia udzielane przez przedszkole i oddziały 
przedszkolne prowadzone przez Gminę Marciszów w czasie przekraczającym wymiar 
zajęć bezpłatnych.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 9 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLV/233/14 

g/ Zmiany Uchwały budżetowej Gminy Marciszów na rok 2014. 
Przewodniczący Rady Gminy Marciszów poprosił Skarbnik Gminy Krystynę Magda               
o odczytanie projektu uchwały.  
Radny Adam Ryżowski  
Zwrócił się z pytaniem do Skarbnik Gminy o kwotę 55 000.00 i 35 000,00 przeznaczoną na 
zakup samochodu dostawczego i osobowego. Chciałby wiedzieć czy kupujemy dwa 
samochody.  
Wójt Gminy   
Wyjaśnił radnemu, że w styczniu było przesunięcie środków na zakup pierwszego samochodu 
ale dla porządku musi być dostosowana Wieloletnia Prognoza Finansowa.  
Skarbnik Gminy 
Wyjaśniła, że jest to plan wydatków inwestycyjnych, on automatycznie się zmienia. Tamto co 
mamy zapisane w budżecie to tutaj figuruje. 
Radny Adam Ryżowski  
Powiedział że kwota jest kwotą a ekonomia jest ekonomią, dlatego chce wiedzieć czy to 
będzie jeden czy dwa samochody.  
Rada Gminy w głosowaniu 13 głosami „za” oraz 2 głosami „Wstrzymało się” przyjęła projekt 
uchwały, co stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
Uchwała otrzymała nr XLV/234/14 

h/ Wprowadzenia zmiany do Uchwały Nr XLIII/210/13 Rady Gminy Marciszów z dnia         
30 grudnia 2013 r.  
Przewodniczący Rady Gminy Marciszów poprosił Skarbnik Gminy Krystynę Magda               
o odczytanie projektu uchwały.  
Rada Gminy w głosowaniu 14 głosami „za” oraz 1 głosem „Wstrzymał się” przyjęła projekt 
uchwały, co stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLV/235/14 
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Ad.9. 
Interpelacje i zapytania radnych.  
 
Radny Adam Ryżowski  
Powiedział, że jest już po rozmowie ze środkami masowego przekazu i chciałby wiedzieć jak 
długo jeszcze będziemy oczekiwać na to, co miało być zrealizowane, czyli chodzi                     
o honorowego obywatela Gminy Marciszów. Jak się nie myli to osiemnasty raz stoimy           
w miejscu. Zróbmy wreszcie coś, żebyśmy mogli spojrzeć sobie w oczy. Jest to wniosek, 
który został złożony i który nie został zrealizowany. 
Druga sprawa, na którą radny zwrócił uwagę dotyczy gazet, które dostawali sołtysi. Chciałby 
wiedzieć, czy zostało to zaniechane czy te gazety będą.  
Wójt Gminy Marciszów  
W kwestii gazet powiedział radnemu, że sprawdzi i odpowie, natomiast jeżeli chodzi               
o honorowego obywatela to Wojewoda kontroluje uchwały Rady Gminy, i nie wie co się 
dzieje, że jak dojdziemy do jakiegoś konsensusu, podejmiemy uchwałę to znów jakiś prawnik 
szuka kwadratowego koła  i uchyla. Ostatnio było takie uchylenie, o czy doskonale wie pani 
sekretarz i pan Mecenas. Będziemy poprawiać tą uchwałę, kolejny raz podejmować. Dla 
Wójta jest to śmieszne jak dostaje kolejne wskazania od Wojewody bo coś nie pasuje.  
Ostatnio znów było jakieś uchylenie, będziemy to poprawiać. 
Radny Adam Ryżowski  
Wyjaśnił, że mówi o tym dlatego, że usłyszał w TVP1, że w pewnej miejscowości na terenie 
Dolnego Śląska w sprawie honorowego mieszkańca powołano Kapitułę w tym celu, to jeżeli 
w tym samym województwie to jest możliwe, to jak to się dzieje.  
Wójt Gminy 
Podkreślił, że Wójt jest organem wykonawczym a radni organem gminy, która tworzy prawo 
miejscowe. Mamy również prawo wojewódzkie i prawo krajowe. Za przykład podał 
Wrocław, gdzie mówiono o ogromnych problemach  z odliczaniem VAT-u, natomiast            
w Gdańsku - w tym samym kraju, sąd uznał odliczanie VAT-u.  
Jest to kolejna uwaga, którą przyjmuje i prosi mecenasa oraz panią sekretarz o kolejną próbę 
na następną sesję podjęcia poprawek wskazanych przez Wojewodę.  
 
Ad.10. 
Sprawy różne.  
 
Władysław Wróblewski sołtys wsi Domanów 
zwrócił się z pytaniem do wójta o zlecony około dwa lata temu na świetlicę  w Domanowie 
Internet. Problem polega na tym, że był pan, który sprawdził i stwierdził, że nie ma 
możliwości podłączenia. Sołtys dostarczył adres firmy z Bolkowa, która zakłada Internet i ma 
przekaźnik na byłej szkole i chciałby wiedzieć, czy ten Internet na świetlicy będzie.  
Drugie pytanie sołtys Wróblewski skierował do zastępcy Wójta, chciałby więcej wiedzieć        
w kwestii lamp oświetleniowych, w spawie których zastępca kontaktował się z nim 
telefonicznie.  
Wójt Gminy Marciszów  
w odpowiedzi poinformował radnego, że gmina współpracuje z firmą z Bolkowa, która 
wykonała monitoringi na bazie, co pozwoliło na zmniejszenie zatrudnienia do jednego 
dozorcy. Są to oszczędności ekonomiczne i niewątpliwie w najbliższym czasie będą kolejne 
zmiany regulaminowe pod kątem ekonomicznym. Zlikwidowano jeden referat, połączono       
z innym. Dwóch pracowników nie pracuje, jeden jest w trakcie długiej choroby, drugi 
pracownik odszedł, nie zamierzamy przyjmować nowych po to, żeby ewentualnie znaleźć 
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środki na dalsze inwestycje, ale również na podniesienie pensji dla radnych i sołtysów.  Firma 
zostanie wykorzystana i sprawdzi jakie są możliwości podłączenia. 
Wiesław Cepielik – zastępca Wójta Gminy Marciszów   
Odpowiadając w kwestii oświetlenia na pytanie sołtysa powiedział, że na terenie gminy są 
miejsca na każdej wsi, gdzie jest potrzebne oświetlenie.  Wójt podjął decyzję o zrobieniu 
lustracji na każdej wsi, aby sołtysi i mieszkańcy wypowiedzieli się, gdzie jest potrzebne 
doświetlenie, szczególnie w miejscach niebezpiecznych. Zrobiona została lista tych miejsc, 
poza Nagórnikiem,  następnym etapem będzie  objazd  tych miejsc z fachowcem z branży 
elektrycznej, który pod kątem technicznym rozpatrzy, jaka jest możliwość doprowadzenia      
i jaka dokumentacja jest potrzebna. Pod tym kątem zostanie przeprowadzona lustracja,            
o czym będą sołtysi zawiadamiani.  
Józef Żukrowski sołtys wsi Nagórnik   
powiedział, że w grudniu z wice wójtem i szefem od dróg w gminie mieli wizję lokalną dróg 
w Nagórniku i ma pytanie  w sprawie drogi nr 143 o możliwość odprowadzenia wody. Teraz 
jest sucho, ale jak jest sezon, w którym dużo jest opadów deszczu ta droga zostaje rozmyta. 
Sołtys prosi o odpowiedz, czy możliwe będzie wyłożenie koryt, o których wcześniej 
rozmawiał  z zastępcą wójta.   
Druga sprawa dotyczy pozostałych dróg, czy jest możliwość ich utwardzenia. 
Jeżeli chodzi o oświetlenie to w Nagórniku potrzebna jest jedna lampa na mostku przy 
zakręcie za  panem Szymkiem.  
Wiesław Cepielik – zastępca Wójta Gminy Marciszów   
odpowiedział na pytanie sołtysa w kwestii dróg, że droga którą jechali jest zaplanowana do 
realizacji i będzie realizowana (odwodnienie, korytka oraz drzewo, które ma zostać ścięte 
przez Powiat)  
Józef Żukrowski sołtys wsi Nagórnik   
odpowiedział, że drzewo już zostało ścięte.  
Radna Jadwiga Adamczyk  
chciała podziękować pani Kwiatkowskiej i oraz członkom Komisji za pomoc                         
w zorganizowaniu wyjazdu do kina dla dzieci z Wieściszowic. Radna nadmieniła, że te dzieci 
przez dwa miesiąca przygotowywały się do Jasełek, występowały w Wieściszowicach              
i Ciechanowicach i wyjazd był dla nich nagrodą za pracę.   
Henryk Mazur Przewodniczący Rady Gminy  
nawiązując do wypowiedzi Wójta dotyczącej placów zabaw, że Gminie będzie ciężko           
je utrzymać widzi jedno wyjście, żeby świetlice każde sołectwa utrzymywało sobie                  
z funduszu sołeckiego.  
Wójt Gminy Marciszów 
powiedział, że na razie place są nowe, ale minie kolejny rok, dwa, trzy. Kosiarki już są 
zakupione, i to właśnie fundusz sołecki ma służyć upiększaniu wsi, wspomaganiu świetlic       
i ponoszeniu kosztów w zakresie utrzymania placów. Mając jednego pracownika 
konserwatora, na pewno Gmina będzie pomagać, ale musi być wspólna „zabawa” nad 
utrzymaniem infrastruktury. I to się udaje. Im więcej wydatków bieżących tym większe 
zagrożenie budżetu, jak wiemy już są gminy, które nie uchwalają budżetu.  
Radny Adam Ryżowski  
Odniósł  się do wypowiedzi Przewodniczącego Rady. Powiedział, że Rady Sołeckie 
utrzymują tereny zielone wokół świetlicy z funduszu, kosiarki z funduszu, podkaszarki            
z funduszu, paliwo  z funduszu, i radny zastanawia się, słuchając nieraz wypowiedzi 
niektórych wójtów i burmistrzów, że rząd wszystko zrzuca się na samorząd  to wypowiedz 
przewodniczącego odbiera, że samorząd zrzuca te obowiązki na sołectwa. 
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Jest zmiana ustawy odnośnie funduszu sołeckiego i wydaje się radnemu, że idzie to                
w mądrym kierunku, bo jedna wioska z drugą będą mogły dogadać się ze sobą i stworzyć coś 
co odciąży gminę.  
Skarbnik Gminy Krystyna Magda  
Jest to dopiero projekt, który jest już od dwóch lat.  
Maria Bych radna Powiatu   
Chciała przedstawić radnym informacje odnośnie wydatków budżetu Starostwa na rok 2014. 
Na ternie naszej gminy planowana jest odbudowa muru oporowego w Ciechanowicach, 
Kwota przeznaczona na odbudowę muru oporowego w budżecie jest mniejsza i odbędzie się 
na zasadzie finansowania z  RZGW. Natomiast żadna droga  z naszej gminy nie będzie 
remontowana. 
Józef Żukrowski sołtys wsi Nagórnik  
Powiedział, że  z tego co wiadomo, to Starostwo kupiło recyklera, który mógłby w jakiś 
sposób drogę w Pustelniku udrożnić.  
Maria Bych  
Odpowiedziała, że nie można recyklerem naprawić drogi w Pustelniku na odcinku 
zabudowanym, ponieważ jej stan techniczny nie pozwala na łatanie dziur tylko na całkowitą 
naprawę. Są tam tak duże  dziury od strony drogi krajowej, że jadąc samochodem trzeba się 
zatrzymać, aby pokonać przeszkodę. Nie ma środków na naprawę całej drogi, w miesiącu 
listopadzie 2013 roku wystąpiła z petycją do Zarządu o naprawę drogi w Pustelniku na 
odcinku zabudowanym. Jest to około 1,5 km. Otrzymała odpowiedz, że jeżeli Starostwo 
otrzyma w 2014 roku całą transzę zaplanowanych środków na remonty dróg tj. 11 milionów, 
to w 2015 roku wyremontują drogę w Pustelniku. Jednak w chwili obecnej już wiemy, że 
Starostwo otrzymało planowanych środków około 40 % i nie wykona założonego planu na 
2014 rok. W związku z tym nie wiadomo kiedy zostanie naprawiona droga w Pustelniku.  
Damian Wójcik radny Powiatu  
Chciałby uzupełnić wypowiedz radnej Marii Bych odnośnie inwestycji w Ciechanowicach. 
Sprawa wygląda tak, że radna mówi, że mamy pieniądze a tak naprawdę nie mamy tych 
pieniędzy ujętych w budżecie na rok 2014. Jest to zgłoszone jako strata popowodziowa           
i takich odcinków mamy zgłoszonych pięć. Otrzymaliśmy niespełna 40% zaplanowanych 
środków. Otrzymaliśmy 4 miliony a wnioskowaliśmy o 11 milionów. Porozumienie z RZGW 
jest w trakcie realizacji. Po stronie RZGW finansowanie będzie w wartości 20%  zadania 
inwestycyjnego, natomiast pozostałe środki będą pochodziły ze starostwa.  
Odnośnie zgłoszonej do prac drogi w Pustelniku, radny poinformował, że wyskoczyła             
z zadań, natomiast żeby recykler pracował na odcinku drogi, to musi mieć co zbierać, a jeżeli 
chodzi o Pustelnik nie ma podbudowy drogi i asfaltu.  
Radny Adam Ryżowski  
Zwrócił się do radnych Powiatu z prośbą, o uzyskanie od Starostwa Powiatowego informacji, 
kiedy ostatnio były łatane dziury w Wieściszowicach, bo trzeba przypomnieć, że jest to na 
terenie gminy Marciszów, a jak radny sobie przypomina, to od kiedy powstało Starostwo to    
w Wieściszowicach nie zrobiono żadnej dziury. Radny podkreśla, że czas przypomnieć sobie, 
że jest droga powiatowa Wieściszowice – Rędziny.  
Damian Wójcik radny Powiatu   
Jeżeli chodzi o drogę w Wieściszowicach to zgłosił temat u pana Gemborysa, który 
powiedział, że robił objazd Wieściszowic  i droga jest w dobrym stanie. Dotyczyło  to roku 
2013 i dlatego droga nie była robiona w roku 2013. Natomiast remont cząstkowy będzie 
wykonany recyklerem na początku roku bieżącego. 
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Adam Chronowski sołtys wsi Marciszów  
Zwrócił się do radnego powiatu Damiana Wójcika z prośbą, aby pamiętać również o drodze 
Nadrzecznej i Spółdzielczej w Marciszowie. Prosi o to, żeby zobaczyć jak wygląda droga 
Spółdzielcza po remoncie i ile kosztowała jej naprawa.  
Damian Wójcik radny Powiatu 
Powiedział, że w protokołach z komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu będą jego wypowiedzi, 
dotyczące remontu wspomnianego przez sołtysa drogi powiatowej. Droga ta była 
remontowana  faktycznie w czwartej dekadzie 2013 roku. Po zakończeniu prac radny 
przejechał się tą drogą i niezwłocznie zgłosił problem dotyczący jakości wykonanych prac. 
Odnośnie mostka na drodze Spółdzielczej to jest propozycja wydziału  Drogownictwa, aby    
wyłożyć kostkę brukową, ewentualnie wylać nową nawierzchnię. Radnemu wydaje że lepiej 
jest położyć nowy dywanik, bo kostka pracując może powodować nierówności. Wskazane 
położenie nowej nawierzchni.  
Maria Bych radna Powiatu   
Powiedziała, że temat remontu przepustu na ulicy Spółdzielczej w Marciszowie był 
wielokrotnie zgłaszany, ustnie również zgłaszała problem złej technologii wykonywanego 
przepustu na sesji Rady Powiatu. Pan Gemorys odpowiedział, żeby się nie czepiać do sposobu 
wykonania naprawy bo tak ma być. Natomiast nie kończą prac, ponieważ ziemia przy 
przepuście ma się naturalnie ułożyć i na to trzeba czasu, bo w takim stanie utwardzenie 
nawierzchni nad przepustem spowodowałoby jej zapadniecie.  
 
Ad.11. 
Zamknięcie obrad sesji.  
W związku z wyczerpaniem porządku obrad sesji Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 
12.25 dokonał jej zamknięcia. 
 
Załączniki do protokołu dostępne są na stanowisku pracy Biuro Rady Gminy.  
 
Protokołowała                               Przewodniczący Rady Gminy 
Anna Płaszczyńska                                     Henryk Mazur 
 
 


